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Verification, Validation, and Accreditation  
(VV&A) of Federations 

(RTO-TR-MSG-019) 

Executive Summary 
When MSG-019/TG-016 was established, both the NATO and the distributed simulation communities had 
realized a need for guidance about the Verification, Validation, and Accreditation (VV&A) of federations. 
The efforts of this Task Group addressed this need for both communities by developing a baseline view of 
VV&A which emphasized the lack of a universal model for federation VV&A processes due to divergent 
national perspectives and needs. The Task Group determined that the lack of consistent methodology was 
hampering NATO’s ability to develop shared simulation federations. Resolving these disparities required 
developing a consistent understanding of what VV&A is and how to apply it to achieve the best results. 
Despite member nation’s different perspectives, they were able to agree on a single unified model of 
federation VV&A processes. Thus, the baseline and the results from the Combined Convention on 
International VV&A Standardization Endeavours (CConVV&A) resulted in a decision to merge the 
efforts of this Task Group and the Simulation Interoperability Standards Organization (SISO) VV&A 
Overlay drafting group. This merge expanded the focus of this Task Group beyond preparing a technical 
report to actually producing a VV&A Overlay standard product. The Task Group also identified several 
terms needed to describe VV&A processes for federations and developed definitions for these terms using 
existing standard definitions. 

Formalizing the Overlay as an Institute of Electrical and Electronics Engineers (IEEE) standard was 
determined to be the most appropriate standardization approach as it provides international recognition and 
access; co-locates the Overlay with its companion document IEEE standard 1516.3 for the High Level 
Architecture (HLA) Federation Development and Execution Process (FEDEP); and provides maintenance 
and management of the Overlay by IEEE. The proposed IEEE standard (1516.4) addresses the needs of both 
the NATO and SISO communities for a VV&A Overlay to the FEDEP. This Task Group succeeded through 
extensive collaboration with other international groups including SISO, Western European Armament Group 
Research and Technology program on VV&A (REVVA) and International Test Operations Procedures 
(ITOP). The tight coupling between the NATO and SISO groups resulted in a better, more widely applicable 
Overlay (e.g., government, industry, and academia). The collaboration benefited NATO by directly coupling 
the Modelling & Simulation Group (MSG) product to an internationally recognized standards body and 
benefited SISO by ensuring early and extensive international input to the final product. This collaborative 
effort could serve as a model for future joint Modelling & Simulation (M&S) standards initiatives. 

While the Task Group feels that enormous strides have been made with the development of the VV&A 
Overlay, still more work is needed to increase the effectiveness and efficiency of the VV&A processes. 
Particular areas to be addressed include case studies to mature the Overlay, tailoring the VV&A processes 
based on user risk management, and effective communication of risk to program management. 

Based on the above conclusions, the Task Group makes the following recommendations:  

1) NATO should adopt Appendix 1 as an interim Standardization Agreement (STANAG) until the 
IEEE 1516.4 standard is issued and then revise the STANAG to adopt the IEEE standard.  

2) MSG-054, the follow-on study group, should participate in the IEEE 1516.4 balloting process, 
monitor on-going VV&A case study initiative and incorporate suggested improvements to the 
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Overlay during the balloting process, and study the relationship between user risk, acceptance 
criteria, and tailoring of the VV&A process.  

3) NATO should consider adopting similar collaborative relationships with international standards 
bodies as appropriate. 

 



  

RTO-TR-MSG-019 ES - 3 

 

 

Vérification, validation et accréditation  
(VV&A) des fédérations 

(RTO-TR-MSG-019) 

Synthèse 
Lorsque le MSG-019/TG-016 fut mis en place, l’OTAN comme les communautés de simulation distribuée 
se sont rendues compte de la nécessité d’un guide pour la Vérification, la Validation et l’Accréditation 
(VV&A) des fédérations. Les efforts de ce groupe de recherche ont fait part de ce besoin aux deux 
communautés en développant une vision de référence sur la VV&A qui mettait en relief le manque de 
modèle universel pour la Vérification, la Validation et l’Accréditation des fédérations à cause des 
perspectives et besoins nationaux divergents. Le groupe de recherche a déterminé que le manque de 
méthodologie cohérente diminuait la faculté de l’OTAN à développer des fédérations partagées de 
simulation. Résoudre ces disparités nécessitait de développer une compréhension cohérente de ce qu’est la 
VV&A et comment l’appliquer pour obtenir les meilleurs résultats. En dépit des perspectives différentes 
des nations membres, elles purent s’accorder sur un modèle unifié à propos de la VV&A des fédérations. 
Ainsi, la référence et les résultats de la convention combinée sur les efforts de normalisation de la VV&A 
internationale (CConVV&A) aboutirent à une décision de fusionner les efforts de ce groupe de recherche 
et du groupe préparatoire de l’organisation des normes d’interopérabilité de la simulation (SISO) VV&A 
Overlay. Cette fusion étendit le champ de ce groupe de travail au-delà de la préparation d’un rapport 
technique pour effectivement produire une norme VV&A Overlay. Ce groupe de travail a aussi identifié 
plusieurs termes nécessaires pour définir la VV&A pour les fédérations et a mis au point une définition de 
ces termes en utilisant des définitions standard existantes. 

On a déterminé que formaliser cette Overlay sous la forme d’une norme IEEE (institut des ingénieurs 
électriciens et électroniciens) était l’approche normative la plus appropriée, car cela permet de disposer 
d’une reconnaissance et d’un accès international ; cela permet de rapprocher l’Overlay des documents 
voisins IEEE, à savoir : Standard 1516.3 for the High Level Architecture (HLA) Federation Development 
and Execution Process (FEDEP) ; cela permet aussi d’entretenir et de gérer l’Overlay selon la norme 
IEEE. La norme proposée IEEE (1546.4) résout à la fois les besoins de l’OTAN et ceux des communautés 
SISO pour l’Overlay VV&A par rapport au FEDEP. Ce groupe de recherche a réussi grâce à une 
collaboration extensive avec d’autres groupes internationaux comprenant SISO, Western European 
Armament Group Research et Technology program on VV&A (REVVA) et International Test Operations 
Procedures (ITOP). Cette étroite coopération entre les groupes OTAN et SISO a abouti à une meilleure 
Overlay (administration, industrie et universités) plus généralement applicable. Cette collaboration a 
profité à l’OTAN en couplant directement le produit MSG (groupe de modélisation & simulation) à un 
organisme normatif reconnu internationalement, et au SISO en lui donnant un accès précoce et international 
au produit final. Cet effort de collaboration pourrait servir de modèle à des initiatives interarmées de 
normalisation en matière de modélisation et de simulation (M&S). 

Tandis que le groupe de recherche a le sentiment que des pas de géant ont été faits pour développer la 
VV&A Overlay, il n’en demeure pas moins que du travail supplémentaire est nécessaire pour augmenter 
l’efficacité des processus VV&A. Les domaines particuliers dont il faut s’occuper incluent des études de 
cas pour faire mûrir l’Overlay en « taillant sur mesure » les processus VV&A d’après la gestion des 
risques par l’utilisateur et la communication effective du risque sur la gestion du programme.  
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Compte tenu des conclusions ci-dessus, le groupe de recherche fait les recommandations suivantes :  

1) L’OTAN devrait adopter l’Appendice 1 comme accord temporaire de normalisation (STANAG) 
jusqu’à ce que la norme IEEE 1516.4 soit publiée, puis réviser le STANAG pour adopter la norme 
IEEE.  

2) Le MSG-054, groupe de suivi d’étude, devrait participer au vote sur le 1516.4 de l’IEEE, surveiller 
l’initiative d’étude du cas VV&A et incorporer les améliorations suggérées à l’Overlay lors du vote, 
puis étudier les relations entre les risques utilisateur, les critères de réception et l’adaptation  
« sur-mesure » de la VV&A.  

3) L’OTAN devrait, au besoin, envisager de collaborer de la même façon avec les organismes 
normatifs internationaux. 
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